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'Misschien moet de UvA failliet gaan' 
Het protest op de universiteiten heeft dit jaar grote vormen aangenomen. Filosoof Ad Verbrugge maakt zich 
al jaren zorgen over de kwaliteit van het (universitair) onderwijs.  

Vorig jaar broeide er al wat op en rond de universiteit. Ad Verbrugge, universitair hoofddocent wijsbegeerte 
aan de VU, publiceerde met Jelle Baardewijk de bundel Waartoe is de universiteit op aarde? en organi-
seerde met zijn vereniging Beter Onderwijs Nederland de Nacht van de universiteit. Dit jaar brak het protest 
los, met name op de UvA. "Terugkijkend kun je zeggen dat ik een voorgevoel had. Er waren op die Nacht 
studenten die in het Maagdenhuis tot actie zijn overgegaan. Al jaren geleden had ik het idee dat met name 
de klassieke universiteit een identiteitscrisis doormaakte. Dat gevoel wordt nu breder gedragen."  

Waar komt de onvrede vandaan?   

"In het algemeen is er op de klassieke universiteit, waar voorheen de geesteswetenschappen een belang-
rijke plaats innamen, sterk het gevoel dat de manier van werken en besturen niet goed strookt met de motie-
ven van mensen om wetenschap te bedrijven of te studeren. Dat komt in heel veel zaken terug: de grote na-
druk op rendement in kwantitatieve zin, op studentenaantallen die opleidingen moeten binnenhalen, de publi-
catiecultuur, de competitie om onderzoeksgelden. Nogal wat docenten voelen zich niet meer serieus geno-
men in hun werk."  
 
"Bij studenten is er een vergelijkbaar gevoel, met onvrede over de erosie van het onderwijs, weinig keuzevrij-
heid en het idee dat ze een parcours moeten afleggen om zo snel mogelijk een examen te halen."  

Veel studenten vinden dat toch wel makkelijk?  

"Een aanzienlijk deel van de studenten vindt het prima. De universiteit is te groot geworden en de massa eist 
zijn tol. Sinds 2000 zijn de studentenaantallen enorm gegroeid en er is geen evenredige toename van het 
geld geweest. Ik vraag me wel af of studenten doorhebben in hoeverre ze zelf debet zijn aan de afname van 
de kwaliteit. De taalbeheersing, tekstbegrip en het vermogen zelfstandig te werken staan zwaar onder druk. 
Dat hangt samen met de kwaliteit van hun vooropleiding en hun mentaliteit. Het aantal uren per week dat 
studenten aan hun studie besteden is niet erg groot, en in Amsterdam het kleinst van Nederland. Daar pas-
sen docenten zich aan aan."  

De hoogleraren, docenten en studenten lopen wel het risico over te komen als een klagende elite.  

"Dat mag zo zijn, maar het gaat bij de protesten niet zozeer om de sociaal-economische positie, maar om de 
beroepseer en de kwaliteit van doceren, onderzoeken en studeren. Ik denk dat het voor hen pleit dat ze in-
houdelijk betrokken zijn. En lang niet iedereen zit in zo'n gunstige positie. Denk aan onderzoekers met tijde-
lijke aanstellingen. En een academische opleiding is geen garantie meer voor een goede baan. We zien de 
laatste tien jaar dat mbo-banen door academici worden gedaan. De meerwaarde van het diploma neemt af. 
Een loodgieter kan het misschien wel verder schoppen."  

Wat is het resultaat van de protesten?  

"Er is een beetje een andere wind aan het waaien, binnen de universiteit en daarbuiten. We moeten nog zien 
hoe ambtenaren, politici en bestuurders gaan reageren. Ze hebben wel door dat er iets aan de hand is, maar 
tot nu toe deinst men ervoor terug om echt stappen te nemen. Ik betwijfel zeer of de manier waarop universi-
teiten gefinancierd worden op termijn gehandhaafd kan worden. Die is eigenlijk niet verantwoord. Er is geen 
democratische controle op de besteding van de middelen."  
 
"Als het om de kwaliteit van het onderwijs gaat, ben ik er niet gerust op. De neiging bestaat de bureaucrati-
sche controle te laten groeien. Er is zelfs het idee om mondelinge tentamens te laten opnemen. Zo ontstaat 
een cultuur waarin voortdurend gecontroleerd wordt. We verkeren daarmee in een permanente stuip."  

Ziet u de universitaire protesten als een voorbode voor een bredere maatschappelijke beweging?  

"Heel veel mensen vermoeden dat er meer gaande is. Dit zijn patronen die ook worden herkend in de ge-
zondheidszorg en bij de woningcorporaties, zeg maar de hele semi-publieke sector. Ook daar kun je de 
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vraag stellen waartoe ze op aarde zijn. Is een ziekenhuis er om zo veel mogelijk behandelingen uit te voe-
ren? Moet een woningcorporatie bouwprojecten in Polen beginnen? Is een universiteit er om zo veel moge-
lijk buitenlandse studenten te trekken en diploma's te verstrekken?"  
 
"De universiteit is altijd ingebed geweest in een internationaal netwerk, maar wat zich heeft voltrokken met 
de komst van internet en het economische denken, is iets anders. Er ligt nu een vrij eenzijdige focus op het 
internationaliseren van het onderzoek. Het risico is groot dat de relatie met het nationale afneemt. De cultu-
rele taak van de universiteit kan op de achtergrond raken. Vertaling in de brede zin des woords is altijd een 
belangrijke taak van de universiteit geweest."  
 
"Met name de mens- en geesteswetenschappen hebben lang de bovenlaag van de samenleving gevormd; 
leraren, rechters, politici en journalisten. Het is een maatschappelijk belang dat deze mensen kennis hebben 
van de geschiedenis, hoofd- van bijzaken weten te scheiden, hun talen beheersen en een goed betoog we-
ten op te zetten."  

Er wordt altijd gezegd dat voor de kenniseconomie veel hoogopgeleiden nodig zijn. Klopt dat?  

"Er is veel verwarring rond dat begrip. Het is vooral een ideologische kreet. Bij de ontwikkeling van de tech-
nologie zijn relatief weinig mensen betrokken. De vraag is of bij de toepassing van die technologie meer ken-
nis nodig is. Misschien vraagt die ontwikkeling op termijn wel om minder kennis. Er ontstaan allerlei baantjes 
waar minder kennis voor nodig is dan voor een ambacht."  
 
"Maar kennis hoeft niet alleen met economische doelstellingen gelegitimeerd te worden. Het kan tot een zin-
voller bestaan leiden dat op allerlei vlakken doorwerkt. En met een goede vorming kun je zinvoller genieten, 
zelfs zinvoller consumeren en creeren. Een tragedie weten te waarderen is toch wat anders dan naar Goede 
tijden, slechte tijden kijken. "  

Is dat niet een heel romantisch beeld?  

"Misschien zijn termen als vorming en Bildung romantisch, maar er is ook een praktisch nut. Goed lezen en 
schrijven, daarvan profiteren mensen in allerlei beroepen. Ik hoor van juristen dat studenten het steeds lasti-
ger vinden een rechtsvraag te formuleren."  
 
Op de UvA woedt een discussie over het college van bestuur. Is aftreden een oplossing of een schijnbewe-
ging?  
 
"Het College heeft geen groot vermogen tot crisismanagement getoond. Maar de problemen hebben een 
lange voorgeschiedenis. Dat kun je niet alleen op het bordje van deze bestuurders leggen. Aftreden lost ook 
niet veel op."  
 
"Misschien moet de UvA failliet gaan en dan opnieuw beginnen. Nu gaat gemeenschapsgeld dat bestemd is 
voor onderwijs en onderzoek naar de banken en vastgoedjongens. De studenten en docenten van de UvA 
moeten op de blaren zitten. "  
 
"De schuld wordt een steeds zwaardere molensteen. De universiteit heeft niet de expertise om grote nieuw-
bouwprojecten te leiden, dat is nu wel duidelijk. Dat moet worden overgelaten aan de nationale overheid."  

'Het aantal uren dat studenten aan hun studie besteden, is niet erg groot'  

'Goed lezen en schrijven, daarvan profiteren mensen in allerlei beroepen'  
 


